

February 23, 1954

From the Journal of Ambassador Pavel Yudin: Record of Conversation with Mao Zedong, 4 January 1954

Citation:

"From the Journal of Ambassador Pavel Yudin: Record of Conversation with Mao Zedong, 4 January 1954", February 23, 1954, Wilson Center Digital Archive, Arkhiv vneshnei politiki Rossiiskoi Federatsii (AVP RF), fond [f.] 0100, opis [op.] 47, papka 379, delo [d.] 7, II. 41-43. Translated by Paul Wingrove.

https://digitalarchive.wilsoncenter.org/document/111359

Summary:

A memorandum of conversation between Mao Zedong and Pavel Yudin. Yudin informs Mao about the Soviet "uncovering" of Lavrentii Beria's espionage. Mao thanks for the information and notes that it will be highly useful for China. He hints that the political atmosphere in the CCP had been "unhealthy" as some people have tried to use others' mistakes to undermine their reputation. In this connection, Mao refers to Zhang Guotao as a Guomindang spy, and also speculates that Wang Ming may have been recruited by the Guomindang as early as 1930.

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan
Translation - English

Center Digital Archive ub 47, nanka 379,

Из дневника AHNLOL. Φ . Π

февраля 1954 г.

THE THEN LIBER 5x, 12 .067cc

CCB.CEKPET HO.

678

Экз.№ /

PACCE P. Original Scan

ЗАПИСЬ ВЕСЕДЫ

с Председателем Центрального народного правительства Китайской Народной Республики МАО ЦЗЭ-ДУНОМ 4 января 1954 года.

Сегодня в Ханчжоу, где Мао Цзэ-дун проводит свой отпуск, в моем присутствии переводчиками В.В.Васьковым /советник Посольства/ и Ши Чжэ /личный переводчик Мао Цзэ-дуна/ было прочитано обвинительное заключение по делу Берия.

Мао Цзэ-дун особенно внимательно слушал и задавал вопросы по следующим разделам обвинительного заключения: изменническая деятельность Берия в период гражданской войны, изменническая деятельность Берия в период до Великой Отечественной войны и во время войны, изменническая деятельность Берия после смерти И.В.Сталина. Мао Цзэ-дун также проявил большое внимание к вопросам, касающимся связей Берия с иностранными шпионами и империалистическими разведками. Мао Цво-дун высказал большое возмущение по поводу того, что Берия подрывал и разваливал работу советской разведки в капиталистических странах.

После того, как было закончено чтение обвинительного заключения, Мао Цзэ-дун подчеркнуто заявил, что разоблачение Берия является большой победой не только Советского Союза, но и международного коммунизма. ЦК КПК, - сказал Мао Цзэдун, - выражает глубокую благодарность Центральному Комитету КПСС за разоблачение Берия. Мао Цзэ-дун охарактеризовал разоблачение Берия как имеющее огромное значение для китайской компартии и других братеких компартий. Коснувшись по-

1981-m 25,2,542 ex-1563

42

2.

ложения в КПК, Мао Цва-дун отметил, что в компартии Китая ва последнее время имеются нездоровые явления. Хотя эти явления и не носят широкого характера, но поскольку они имеют место даже среди членов ЦК, с этим фактом нельзя не считаться. У нас. - сказал Мао Цза-дун, - имеются факты, когда кое кто пытается противопоставлять одних членов Политбюро другим, есть попытки отдельные промахи или ошибки тех или иных членов Политбюро возвести в систему и таким образом дискредитировать этих товарищей. Ма/, - сказал Мао Цзэ-дун, - в настоящее время изучаем этот вопрос, имея в виду, что единство и сплоченность рядов партии являются главным условием решения всех задач, стоящих перед партией. По вопросу единства и сплоченности партии ЦК КПК разрабатывает в настоящее время специальный документ, который будет иссить закрытый характер! Этот документ будет закончен подготовкой в течение ближайших 2-3 недель. Мао Цза-дун сказал, что после того. как документ будет подготовлен, он даст указание ознакомить меня с ним.

Мао Цзэ-дун далее сказал, что ЦК КПК уже подготовил документ о генеральной линии партии в переходный период. Мао Цзэ-дун обещал познакомить меня также с этим документом.

Во время беседи Мао Цвэ-дун выразил пожелание, чтобы с обвинительным заключением по делу Берия помимо членов По-литбюро были ознакомлены также некоторые члены ЦК КПК. Не-обходимые указания по этому вопросу Мао Цве-дун обещал дать Лю Шао-ци.

При ознакомлении с разделом обвинительного заключения об изменнической деятельности Берия в годы гражданской войны, Мао Цзэ-дун обратил внимание на то обстоятельство, что Чжан Го-тао /известный ренегат КПК/, как э то теперь установлено по архивным материалам, обнаруженным в Пекине после освобожде ния этого города от гоминьдановцев, также был завербован

HOR

38

REF

Mec

.Rg

KTC TNN

416 THE

Hac

CTE 21 CTI ទពុន

12X 6.nr

KSF MeE

ДОЕ **K**ac

) j THE

J. ro

30 Mac.

Ic-

OR

RIAS

китайской охранкой еще в 1920 году. Мао Цзэ-дун обратил также внимание на то, что Ван Мин в 1930 году, будучи в Шанхае, арестовывался охранкой Чан Кай-ши. Несмотря на то, что он уже в то время был известен как видный работник КПК, ему каким-то образом удалось освободиться из тюрьмы, в то время как менее видные работники КПК, арестованные вместе с ним, были казнены гоминьдановцами.

На беседе, продолжавшейся около 4-х часов, присутствовали советник Посольства СССР в КНР В.В.Васьков и личный переводчик Мао Цзэ-дуна Ши Чжэ.

посол ссся в кня

TLOOUST .DANH/

Ž-в дело

CTH. 2 SKE. 1-r.Monorcey B.M., исп.В. Раськов, отп.Ершова, 21.П. 54 г. № 216.

From the Journal of P. F. Yudin, 23 February 1954, Top secret

Note of Conversation with the Chairman of the Centra I People's Government of the Chinese People's Republic Mao Zedong, 4 January 1954

Today in Hangzhou, where Mao Zedong is taking his vacation, in my presence and accompanied by the interpreters V. V. Vaskov (an Embassy official) and Shi Zhe (Mao Zedong's personal interpreter), the final verdict on the Beria affair was read to Mao.

Mao Zedong listened with particular attention and asked some questions on the following sections of the judgment: the treacherous activity of Beria in the period of the civil war, his treacherous activity up to and during the Great Patriotic War, his treacherous activity after the death of I. V. Stalin. Mao Zedong also showed great interest in questions concerning Beria's links to foreign spies and imperialist agents.

Mao Zedong expressed great indignation on account of the fact that Beria had damaged and demolished the work of Soviet agents in capitalist countries.

After the verdict had been read, Mao Zedong pointedly noted that the unmasking of Beria had great significance not only for the Soviet Union but also for international communism. The Central Committee [CC] of the CCP, said Mao Zedong, expressed its deep gratitude to the Central Committee of the Communist Party of the Soviet Union (CPSU) for the exposure of Beria. Mao Zedong described the exposure of Beria as having great significance for the Chinese Communist Party [CCP] and for other fraternal communist parties. Touching on the situation in the CCP, Mao Zedong noted that some unhealthy phenomena had recently emerged. These were not widespread, but since they affected even members of the CC it was impossible not to take account of them.

There have been cases, said Mao Zedong, where certain individuals have tried to set some members of the Politburo against others; there have been attempts to discern a pattern in the occasional failures or errors of some members of the Politburo, and thus to discredit these comrades. We are presently studying this question, said Mao Zedong, keeping in mind the fact that the unity and cohesion of the ranks of the party is a key condition for solving the tasks it confronts. On the matter of the unity and integrity of the party, the CC was working at present on a special document, which would not be made public. This document would be completed within the next two or three weeks. Mao said that following the completion of the document he would give instructions for me to be acquainted with its contents.

Mao Zedong further said that the CCP CC had already prepared a document on the general line of the party in the transitional period. Mao promised to acquaint me with this document also.

During the discussion Mao expressed the wish to familiarize some members of the CC, as well as members of the Politburo with the judgment on the Beria affair. Mao promised to give the appropriate instructions on this matter to Liu Shaoqi.

Referring to the section of the judgment which concerned Beria's treacherous activity during the civil war, Mao Zedong drew attention to the fact that it was now established from archival materials, brought to light in Beijing after the liberation of the city from the Guomindang [GMD], that Zhang Guotao (a well-known renegade from the CCP), was recruited by the Chinese secret police as far back as 1920. Mao also drew attention to the fact that Wang Ming was arrested by Jiang Jieshi's [Chiang Kai-shek's] secret police in Shanghai 1930. In spite of the fact that he (Wang) was already known as a prominent CCP activist, somehow he managed to get out of prison while less well known CCP activists were executed by the GMD.

Embassy official V.V. Vaskov and Mao's personal interpreter, Shi Zhe, were present during the conversation, which lasted about 4 hours.

Soviet Ambassador in the PRC, P.F. Yudin